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ضعف در همراهی مردم باعث افزایش شیوع کرونا در همدان شد؛

مهلت 24 ساعته پلمب به واحدهای صنفی متخلف همدان
نظارت بر مراکز فعال پُرخطر تشدید می شود

ســپهرغرب، گروه خبــر - آذین رضایی: 
فرماندار همدان با بیان اینکه نظارت بر مراکز 
فعال پرُخطر همدان تشــدید می شود، گفت: 
واحدهای صنفی  تخلف  درصورت محرز شدن 
مورد بازرســی و دریافت اخطار کتبی و عدم 
رفع نقص تا 24 ساعت بعد، پلمب خواهند شد.

از ابتدای شــیوع کرونا و با اعمال محدودیت ها، 
اصنــاف یکــی از مهم تریــن بخش هــا در اعمــال 
محدودیت ها بوده اند؛ به گونه ای که تعطیلی پاساژها 
و مراکز خرید، برخی اصناف ازجمله آرایشــگاه ها و 
سالن های زیبایی و غیره در این محدودیت ها اعمال 
شــد و پس از فروکش کردن شــیوع کرونا، مجدداً 
فعالیــت آن ها بــا الزام بر اجرای پروتکل ها، از ســر 

گرفته شد.
با آغــاز فعالیت مشــاغل مختلف اما شــاهد 
عدم رعایت و اجرای پروتکل ها از ســوی برخی 
صنوف بودیم و این ســؤال مطرح می شد که مگر 
مســئولان و مدیران تأکید بــر رعایت پروتکل ها 
ندارنــد و بازرســی ها در ایــن خصــوص انجام 
نمی شــود کــه هیچ گونه برخوردی بــا متخلفان 

نمی گیرد؟ صورت 
اما اکنون با توجه به تشــدید شیوع کرونا و قرار 
گرفتن بسیاری از استان ها و شهرها ازجمله همدان 
در وضعیت قرمز کرونایی و اعمال محدودیت ها طی 
دو هفته اخیر، تشدید نظارت ها بر اجرای پروتکل ها 
از ســوی اصناف امری ضروری است و این مهم باید 

بیش ازپیش مورد توجه متولیان امر قرار گیرد.
درحالی مدیران و مســئولان شــهری همدان 
از رعایت بالای پروتکل های بهداشــتی از ســوی 
اصنــاف و بازاریان صحبت می کننــد که اثبات و 
یا عدم اثبات این گفته ها تنها با یک سرکشــی دو 
و یا سه ســاعته در بازار، پاساژها و دیگر واحدهای 
صنفی مشــخص می شود و متأسفانه باید بیان کرد 
که این گفته مســئولان صحــت چندانی ندارد و 
نمونــه بارز آن عدم رعایــت پروتکل ها در منطقه 
پرُتردد ســر گــذر، محوطه ســبزه میدان و حتی 

پاساژ ها و مراکز خرید است.

اما تمدید محدودیت های یک هفته ای در همدان 
و اعمال برخی محدودیت های شــدید و جدید دیگر 
نیــز مــا را بر آن داشــتیم تا درخصــوص اقدامات 
انجام شده به منظور پیشگیری از شیوع کرونا و فراهم 
کردن زیرساخت های لازم از سوی اصناف با فرماندار 
همدان و نایب رئیس اتــاق اصناف همدان گفت و گو 

کنیم.
فرماندار همدان در گفت و گو با خبرنگار ما ضمن 
اشــاره به گرفتن تصمیماتــی در مدیریت کرونای 
شهرستان همدان در راستای اعمال محدودیت های 
یک هفته ای، اظهار کرد: نظارت بر بخش های مختلف 

در دستور کار قرار گرفت.
حســین افشاری با تأکید بر آنکه در این جلسه 
مقرر شد سازمان ها، دســتگاه های اجرایی و سایر 
بخش ها موظف به نظارت ویژه بر زیرمجموعه های 
ذی ربــط طی یک هفته باشــند، گفــت: به عنوان 
مثال باشــگاه های ورزشی و بدنســازی ها تعطیل 
اعــام شــده و اداره کل ورزش و جوانان موظف 
است از امروز در این خصوص بازرسی ویژه اعمال 
کــرده و به طور مجزا این اماکن را مورد بازرســی 

قرار دهد.
فرماندار همدان با بیان اینکه درخصوص تعطیلی 
برخی مراکز و اصناف نیز هر دســتگاه اجرایی در هر 
بخشی موظف است طی این هفته بازرسی مستمر از 
آن ها داشته باشد، افزود: مراکزی نیز به عنوان مراکز 
فعال پرُخطر اعام شــد که باید با رعایت پروتکل ها 
فعال بوده و حضور افــراد در این مکان ها به حداقل 

ممکن کاهش یابد.
وی با اشاره به هماهنگی ها با علوم پزشکی، نظام 
پزشکی و مرکز بهداشت، تصریح کرد: این هماهنگی 
به منظــور کاهش تعــداد افراد در مطب پزشــکان، 
کلینیک ها، مراکز خدمات پزشــکی و پاراکلینیکی و 
آزمایشــگاهی بوده و این مراکز باید تمهیداتی برای 

جلوگیری از تجمع پیش بینی کنند.
افشاری به تعطیلی اماکن گردشگری و سیاحتی 
به مدت یک هفته اشاره کرد و ادامه داد: محدودیت 
برای حضــور در گنجنامه، آرامــگاه بوعلی، آرامگاه 

باباطاهر و سایر اماکن گردشگری پیش بینی شده و 
از حضور افراد و شهروندان جلوگیری می شود.

وی با اشاره به مشکل در آرامستان و عدم رعایت 
همراهان متوفی ها، خاطرنشان کرد: متأسفانه تعداد 
زیادی از بســتگان خانــواده متوفی هــا را همراهی 
می کردند که از امروز اعمال محدودیت های ترافیکی 
پیش بینی شــده و ورود خودرو به باغ بهشت ممنوع 

است.
فرماندار همدان با بیــان اینکه از امروز همراهان 
خانواده متوفــی حداکثر 20 نفر خواهند بود، یادآور 
شــد: با قید تعهد از بســتگان این مهــم انجام و با 
هرگونه تجمع، مراســم و دورهمی در باغ بهشــت 

همدان برخورد می شود.
وی با اشــاره به اعمــال محدودیت ها در بخش 
اصنــاف، اظهار کرد: برخی اصنــاف به دنبال اعمال 
محدودیت هــا تعطیــل اعام شــدند که توســط 
بازرســی های اصناف و اتحادیه های صنفی این مهم 

رصد می شود.
افشــاری با تأکید بر اینکه بازرســی ها از اصناف 
در ســه بخش انجام می شــود، گفت: بازرسی های 
اتاق اصناف، بازرســی ســازمان صمت و بازرســی 
اتحادیه هــای صنفــی به طور جداگانه رصــد بازار و 

اصناف را به عهده دارند.
وی با بیــان اینکه نظارت بــر واحدهای پرُخطر 
از اهمیــت ویژه ای برخــوردار اســت، تصریح کرد: 
نانوایی ها، آرایشگاه ها و ســالن های زیبایی و برخی 
دیگر از اصناف جزء واحدهای صنفی پرُخطر هستند.

فرمانــدار همدان با بیان اینکه بر فعالیت ســایر 
اصناف نیز نظارت همچون گذشــته اعمال می شود، 
افزود: تمام موارد عنوان شده در جلسه اصناف مورد 

تأکید قرار گرفته است.
وی با تأکید بر رعایت پروتکل ها در برخی مناطق 
پرُتردد همچون بازار و ســر گذر، بیــان کرد: البته 
رعایت پروتکل ها نیاز به همراهی مردم و شهروندان 
نیز دارد و حتی المقدور باید فاصله خریدها بیشــتر 
شده و مردم از حضور مداوم در بازار خودداری کنند.

افشــاری با بیان اینکه مراجعه حضوری به مراکز 

خرید هیچ گونه توجیهی ندارد، ادامه داد: این موارد 
چندین بار تأکید شــده و اکنون نیاز به اغناســازی، 

همکاری و همراهی مردم در این خصوص است.
وی بــا تأکیــد بر اینکــه ضعــف در همراهی و 
همکاری مردم باعث افزایش شــیوع در همدان شده 
است، خاطرنشــان کرد: اکنون محدودیت ها اعمال 
شــده، اما متأسفانه شــاهد این هستیم که به عنوان 
مثال افراد به صورت خانوادگی به ســر گذر مراجعه 

می کنند.
فرماندار همدان بــه گرفتن تصمیم پلمب بعد از 
مهلت 24 ســاعته از امروز بــرای واحدهای متخلف 
در همدان اشــاره کرد و یادآور شد: درصورت محرز 
شدن تخلف واحدهای صنفی مورد بازرسی و دریافت 
اخطــار کتبی و عدم رفع نقص تا 24 ســاعت بعد، 

پلمب خواهند شد.
وی اعمــال مهلت 24 ســاعته پلمب را با تمرکز 
بر واحدهای صنفی، مطب پزشــکان و مراکز پرُخطر 
دانســت و اظهار کــرد: از امــروز واحدهای متخلف 
درصورت عدم رفع نقص تا 24 ســاعت بعد، پلمب 

می شوند.
افشاری با تأکید بر اینکه مردم باید بیشتر رعایت 
کنند، گفت: بیشــترین موارد آلودگی در شهرستان 
همدان مربوط بــه میهمانی ها و تجمعات خانوادگی 
است؛ عمده تمرکز باید بر تجمعات خانوادگی باشد 

که متأسفانه رعایت نمی شود.
نایب رئیس اتاق اصناف همدان نیز در گفت و گو 
با خبرنگار ما اظهار کرد: از زمان شــیوع کرونا در 
کشــور و با اعام وضعیت قرمز از سوی ستاد ملی 
کرونا، اتاق اصناف و اتحادیه ها پیرو دستورات این 
ســتاد به دنبال پیشگیری از شــیوع این ویروس 

بودند.
احمد گازرانی با بیان اینکه خوشبختانه بازاریان و 
اصناف به سامت خود و مشتریان اهمیت می دهند، 
گفــت: از زمان اجرای تعطیلی برخی اصناف در ضد 

عفونی کردن همکاری لازم را داشته اند.
نایب رئیس اتــاق اصناف همدان بیــان کرد: در 
اســتفاده از ماســک نیز اصناف و بازاریان به خوبی 

همکاری کردند و اکنون اکثر فروشــگاه ها و بازاریان 
در حدود 98 درصد از ماسک استفاده می کنند.

وی به تداوم استفاده واحدهای صنفی از محلول 
ضد عفونی و سم زدایی اشاره کرد و افزود: این اقدام 
بازاریان و اصناف در این راستاســت که برای خود، 
مشــتریان و مراجعه کنندگان آن ها مشــکلی ایجاد 

نشود.
گازرانــی بــا بیــان اینکــه در بحــث اجــرای 
دســتورالعمل های بهداشــتی در شــرایط کرونایی 
مشــکلی نداریم، تصریــح کرد: اصنــاف و بازاریان 

پروتکل های اباغی را اجرا می کنند.
وی به تشــدید نظارت بازرســان اتاق اصناف در 
شــرایط کرونایی و راکدی بازار اشــاره کرد و ادامه 
داد: با واحدهای متخلف در عدم اجرای پروتکل های 
بهداشتی برخورد می شود و حتی واحدهای متخلف 
جریمه و به تعزیرات معرفی شــده و درصورت لزوم 

پلمب می شوند.
نایب رئیس اتاق اصناف همدان خاطرنشــان کرد: 
در محدودیت هــای جدید اعام شــده در بحث بازار 
استفاده از محلول ضدعفونی کننده، ماسک و رعایت 
فاصله گــذاری از ســوی اصناف و شــهروندان مورد 

تأکید است.
وی با بیان اینکه با توجه به محدودیت های جدید 
یک هفته ای اباغ شده در همدان هنوز دستورالعمل 
جدیدی برای بازار نیامده است، یادآور شد: کسبه و 
بازاریان نیز نگران خــود و زندگی خانواده های خود 

بوده و پروتکل ها را رعایت می کنند.
گازرانــی اظهار کــرد: اصنــاف و اتحادیه ها به 
دنبال این هستند که هدایت، راهنمایی و آموزش 
بیشــتری در بحث پیشگیری از شیوع کرونا داشته 

باشند.
وی با بیان اینکه در اجرای محدودیت های جدید 
تعطیلی یک هفته ای قهوه خانــه، چایخانه ها، کافه ها 
و باشگاه های ورزشــی مورد تأکید قرار گرفته است، 
گفت: درصورت اعام محدودیت برای فعالیت سایر 
اصناف از سوی ســتاد کرونای استان، این مهم اجرا 
خواهــد شــد و کوتاهی در این خصــوص نخواهیم 

داشت.
نایب رئیــس اتــاق اصنــاف همدان بیــان کرد: 
واحدهــای صنفی موظف هســتند به منظور اجرای 
پروتکل ها هزینه های مازادی داشــته باشــند و لازم 
است با توجه به این مهم یک سری حمایت ها در این 

خصوص از اصناف شود.
وی با تأکید بر اینکه البته هیچ گونه مشــکلی در 
اجرای پروتکل ها از ســوی اصناف نیســت، افزود: با 
توجــه به رکود موجود در بازار با برخی حمایت ها از 
اصناف و بازاریان، انگیزه بیشــتری برای اجرای بهتر 
پروتکل های بهداشتی را در این بخش شاهد بودیم.

گازرانی با بیان اینکه تمام مردم شرایط کرونایی 
را تجربه کرده و هرروز هم شاهد افزایش آمار ابتا به 
این ویروس هستند، تصریح کرد: از اصناف و بازاریان 
درخواست داریم در این ایام بیشتر رعایت پروتکل ها 

را داشته باشند.
وی خواســتار رعایت بیشتر شهروندان و مردم با 
توجه به شــرایط کرونایی موجود شــد و ادامه داد: 
مردم سعی کنند به جز موارد ضروری در بازار حضور 
نیابند که عامل انتقال و تشــدید شیوع این ویروس 

شوند.
گرچه پروتکل ها به منظور پیشــگیری از شــیوع 
کرونا اباغ شــده، اما عدم رعایت آن تأثیری بر این 
موضوع ندارد و قطعاً اعمال محدودیت های جدید نیز 
بر بهبود شرایط اثرگذار نخواهد بود و می توان گفت 

به نوعی آب در هاون کوبیدن است.
استاندار همدان از رعایت 60 درصدی پروتکل ها 
در استان ســخن می گوید و نایب رئیس اتاق اصناف 
رعایــت 98 درصدی پروتکل های از ســوی اصناف 
و بازاریــان را مطــرح می کنــد که شــاید این آمار 
به نوعی غلو بوده و شاهد هستیم بسیاری از اصناف، 
بازاریان و کسبه نه تنها اهمیتی به اجرای پروتکل ها 
نمی دهند، حتی در مواردی با ازدحام شهروندان در 
مغازه و یا مراکز خود زمینه  شیوع کرونا را نیز فراهم 
می کنند کــه با توجه به فعالیت مشــاغل، ضروری 
اســت که اصناف بیش از گذشــته نسبت به رعایت 

پروتکل های بهداشتی اقدام کنند.

خبــر
sepehr.khabar@gmail.com

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار همدان:

چهارباندهکردنمحورهمدان-گلتپه-علیصدردرمسیرانتخابسرمایهگذار

سپهرغرب، گروه خبر - طاهره ترابی مهوش: 
همدان  استاندار  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
با اشــاره به آنکه خوشــبختانه این پروژه از 
سال گذشــته در پیوســت یک ردیف بودجه 
دولت به شرط مشــارکت بخش خصوصی قرار 
گرفته اســت، گفت: درحال حاضر وزارت راه و 
پای  پیمانکار  و  با چند سرمایه گذار  شهرسازی 
به  ازجمله آن ها می توان  مذاکره نشســته که 

قرارگاه خاتم الانبیا اشاره کرد.
اگرچــه دولت طی چند دهه گذشــته برنامه های 
گســترده و پرُهزینه ای را برای بهبود زیرساخت های 
ضروری در روســتاها انجام داده اســت، اما شــواهد 
نشــانگر آن بــوده که این امــر به تنهایی نتوانســته 
معضات زندگی روســتایی را حل کنــد و آنان را از 
فقر رهانده و ســیل مهاجرت از روســتا به شــهر را 
کاهش دهد؛ بنابراین توجه عمومی به توســعه پایدار 
در روستاها و همکاری و همیاری عوامل دولتی و غیر 
دولتی را می طلبد که دراین بین راه روســتایی یکی از 
مهم ترین خدمات زیربنایی اســت که نقش و جایگاه 

ویــژه ای در توســعه مناطق روســتایی ایفا می کند، 
به طوری  که از آن به عنوان شــریان حیاتی هر منطقه 
یاد می کنند. جاده هــا عاوه بر حمل تولیدات زراعی، 
عامل اصلی جابه جایی مسافران و پیونددهنده مناطق 
روستایی و شهرها به حساب می آیند، همچنین راه ها 
باعث کاهش زمان حرکت و قیمت تمام شده کالاهای 

تولیدی می شوند.
شــاخص های  مهم تریــن  از  یکــی  طرفــی  از 
توســعه یافتگی در منطقه، وجود شبکه حمل ونقل و 
جاده های ایمن و مناســب برای دسترســی و ارتباط 
با ســایر مراکز مهم کشور بوده که به گفته بسیاری از 
کارشناســان تأثیر این عامل بر رشد و گسترش سایر 

عوامل توسعه انکارناپذیر است.
با توجه به آنچه درباره اهمیت راه های روســتایی 
گفته شــد، بر آن شــدیم تا نیم نگاهــی به وضعیت 
راه های روســتایی استان همدان و همچنین وضعیت 
کنونی آن هــا بیندازیــم؛ چراکه برخــی از راه های 
مواصاتی روستایی با وجود اینکه عنوان روستایی را 
یدک می کشــند، از اهمیت بالایی برخوردار هستند 
کــه دراین باره می تــوان به چهاربانده کردن مســیر 
همدان- علیصدر به عنوان مهم ترین محور گردشگری 
اشــاره کرد. حال آنکه اردیبهشــت ماه سال 96 بود 
که محمدعلی پورمختار، نماینــده وقت مردم بهار و 
کبودراهنگ در مجلس شورای اسامی از آغاز اجرای 
طرح چهاربانده شــدن مســیر همدان بــه گل تپه و 
علیصدر خبر داد و گفت: این طرح از مصوبات ســفر 
ریاســت جمهوری است که طی سال جاری در ردیف 
بودجــه ای مجلس قرار گرفت و بــه زودی کلنگ زنی 

خواهد شد.
تأمل برانگیزتر اینکه آبان ماه همان سال نیز فرهاد 
فرزانه، مدیرکل وقت راه و شهرسازی استان همدان از 
آغاز طرح مطالعات تعریض محور همدان– علیصدر به 

طول 68 کیلومتر خبر داد و گفت: این تعریض به 85 
میلیارد تومــان اعتبار نیاز دارد، اما تاکنون مبلغی به 
استان تخصیص نیافته است. حال آنکه پس از گذشت 
تقریباً سه سال از مطرح شدن این بحث، هنوز شاهد 
تغییری در این مسیر شریانی نبوده ایم؛ بر این اساس 
با توجه به اهمیت موضوع بر آن شــدیم تا با سرهنگ 
رضا عزیــزی، رئیس پلیس راه اســتان همدان و نیز 
فرهاد فرزانه، معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار 
استان همدان گفت وگویی را ترتیب دهیم که در ادامه 

می خوانید:
رئیس پلیس راه استان همدان با بیان اینکه با بروز 
کرونا امسال شــاهد کاهش تردد در کلیه مسیرهای 
پرُتردد استان بودیم، گفت: امسال تردد در مسیر های 
مواصاتی استان که عمدتاً نتیجه حضور گردشگران 
و مســافران در اســتان بود، 17 درصد کاهش داشته 

است.
سرهنگ رضا عزیزی با تأکید بر آنکه طی سنوات 
گذشــته در این محور ســالانه به طــور متغیر 17 تا 
35 نفر فوتی داشــتیم، اذعان کرد: این عدد هرساله 
متناسب با میزان رعایت اســتاندارد های رانندگی از 
سوی رانندگانی که در این مسیر تردد داشتند، تغییر 

می کرد.
وی با اشــاره به آنکــه این محــور از فرعی بلوار 
نجفی آغاز و به شهرســتان بیجار کردســتان منتهی 
می شــود، اظهار کرد: عمده ترددها از این مســیر به 

بازدیدکنندگان از غار علیصدر تعلق دارد.
ســرهنگ عزیزی افــزود: با توجه میــزان تردد و 
افزایش تلفات جاده ای در این محور مواصاتی پرُتردد 
اســتان، چندین مکاتبه با معاونت عمرانی پیشــین 
اســتاندار در راســتای لزوم چهاربانده کردن مســیر 
داشتیم و خوشــبختانه این مکاتبات مورد قبول واقع 

شد.

این مقام مســئول عنوان کرد: در این محور اغلب 
تصادفات برحســب دوطرفه بودن جاده در بستر عدم 
رعایت قوانین راهنمایــی و رانندگی همچون رعایت 
نکردن حق تقدم و نیز سبقت غیر مجاز رخ می دهد.

وی بــا تأکید بر اینکــه با وجــود تصویب طرح 
چهاربانــده کردن محــور همدان علیصــدر به نظر 
می رســد به دلیل شــرایط اقتصادی در عمل شــاهد 
اجرای پــروژه نبودیم، ابراز کرد: حتی قــرار بود بنا 
به اولویت تبیین شــده فاز نخســت آن از فرعی بلوار 
نجفی تا شهرســتان بهار به طول 15 تا 16 کیلومتر 
به اجــرا درآید و برخــی از کلنگ زنی آن در ســفر 

ریاست جمهوری خبر دادند.
رئیــس پلیــس راه اســتان همدان بــا تأکید بر 
اینکــه درحال حاضر نیز با وجــود کاهش تردد ها در 
محورهای مواصاتی اســتان اجرای طرح چهاربانده 
کــردن این محور در فاز نخســت )همــدان تا بهار( 
ضروری است، خاطرنشان کرد: با توجه به وجود چند 
شــهرک صنعتی، شهر جهانی ســفال لالجین و نیز 
تردد کشــاورزان، در این محور همچنان شاهد تردد 

بالا هستیم.
وی ادامه داد: بــا توجه به تردد بالا در این محور، 
بیشــترین تصادفات نیز در این محدوده )فرعی بلوار 

نجفی تا بهار( اتفاق می افتد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار همدان نیز 
با بیان اینکه در راســتای تعیین اعتبار درســت یک 
پروژه لازم است که اجرای آن در ردیف های ملی قرار 
گیرد، گفت: شروع پروژه ای در غیر از بستر ردیف های 
ملی بیانگر آن اســت که از پشــتوانه مالی مناســب 
برخوردار نیست و ممکن است تکمیل پروژه سال های 

سال به طول انجامد.
فرهــاد فرزانه افــزود: بر این اســاس برای محور 
همدان– گل تپه– علیصدر ســال گذشــته وزارت راه 

و شهرســازی توانست با همکاری ســازمان برنامه و 
بودجه اجــرای این پروژه را در پیوســت یک قانون 

بودجه لحاظ کند.
وی با تأکید بر اینکــه البته قرار گرفتن پروژه در 
پیوســت یک با دیگر پروژه ها متفــاوت بوده، اذعان 
کرد: در این پروژه شرط مشارکت 70 درصدی بخش 

خصوصی در تأمین اعتبار تعیین شده است.
فرزانه ادامه داد: این به آن معنا است که باید برای 
این پروژه ســرمایه گذار پای کار بیاید، بنابراین چند 
سرمایه گذار و پیمانکار با وزارت راه و شهرسازی وارد 
مذاکره شــدند که ازجمله آن ها قــرارگاه خاتم الانبیا 

است.
معــاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار همدان 
با اشاره به ســفر اخیر نوبخت )رئیس سازمان برنامه 
و بودجه( به اســتان همدان، گفت: در این ســفر در 
راستای تسهیل حضور سرمایه گذار برای اجرای پروژه 
قرار شــد اصاحیه دیگر جهت کمک به اســتان در 
دســتور کار قرار گیرد تا بتوانیم از محل ماده 56 به 

سرمایه گذار از طریق اعطای تسهیات کمک کنیم.
فرزانه بــا تأکید بر آنکه بر این اســاس در پروژه 
مذکور بخشــی از اعتبار لازم از طریق دولت و مابقی 
قرار اســت از ســوی بخش خصوصی و سرمایه گذار 
با درنظر گرفتن تمهیداتی جهت بازگشــت ســرمایه 
وی تأمین شــود، اذعان کرد: این کار نیازمند برخی 
مطالعــات بود که اخیراً اداره کل و راه و شهرســازی 

این مطالعات را در دستور کار خود قرار داده است.
وی با اشــاره به اینکه خوشبختانه به تدریج پروژه 
از یک جایگاه ملی برخوردار شــده است، عنوان کرد: 
در پروژه هــای مالی که در ردیف پیوســت یک قرار 
می گیرند، دولت به عنوان یــک تکلیف قانونی مکلف 
اســت تا اتمام پروژه نســبت به تأمین اعتبار آن پای 
کار باشد؛ این درحالی است که در پروژه های با ردیف 

ملی ماده 20 هرســاله باید پیگیر اعتبار بود و ممکن 
است دولت نتواند همواره همکاری لازم را با پروژه در 

عرصه تأمین اعتبار داشته باشد.
فرزانه بــا بیان اینکــه یکی از دلایــل تأخیر در 
اجــرای این پروژه قــرار دادن آن در ردیف اعتبارات 
و ملی پیوســت یک بود، خاطرنشان کرد: قرار گرفتن 
پروژه ای در ردیف پیوســت یــک نیازمند پیگیری و 
ممارســت بالایی است که خوشبختانه این مهم برای 

پروژه محقق شد.
مع الوصف؛ با توجه به تمهیدات اندیشــیده شــده 
بــرای حضور ســرمایه گذار در این پروژه، در بســتر 
اعطای تسهیات انتظار می رود این بار اداره کل راه و 
شهرسازی با همت مضاعفی پای کار آمده و با جدیت 
بیشتر تمهیدات حضور سرمایه گذار برای اجرای پروژه 
فراهم آورد؛ زیرا محور همدان علیصدر چنان که گفته 
شــد یک محور حیاتی در حوزه گردشــگری است و 
می بایســت برای کاهش تصادفات آن زیرساخت های 

لازم ازجمله جاده و راه امن درنظر گرفته شود.
گفتنی اســت، بــرای دریافت اطــاع از آخرین 
وضعیت جذب ســرمایه گذار بر آن شدیم تا با معاون 
مهندسی و ســاخت اداره کل راه و شهرسازی استان 
همدان گفت وگویی داشــته باشــیم، اما گویا جناب 
مدیرکل انجام هرگونه مصاحبه با خبرنگاران را منوط 
به هماهنگــی و دریافت اجازه از روابط عمومی کرده 
و این هماهنگی با  ســخت گیری ها و درعین حال عدم 
درک کار رســانه ای از ســوی روابط عمومی محترم 
این دســتگاه حداقل فرصتی یک هفته ای را می طلبد، 
بنابراین از آنجایی کــه پیگیری خبرهای تولیدی در 
این رســانه به روز اســت، امکان هماهنگی برای هر 
موضوع با روابط عمومی فراهم نیست؛ انتظار می رود 
این اداره کل جهت تســهیل ارتباط رسانه ها رویکرد 

خود را تغییر دهد.

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر همدان عنوان کرد:

تأکید بر ارائه ایده جدید برای تغییر اساسی در حوزه پسماند
کمیسیون  رئیس  خبر:  گروه  ســپهرغرب، 
خدمات شهری شورای اســامی شهر همدان 
با بیان اینکــه امروزه تولید پســماند در هر 
مدیریت  درنتیجه  و  بوده  اجتناب ناپذیر  جامعه 
پســماند یکی از نقش های اصلی هر شهرداری 
و  ایده ها  نیازمند  درحال حاضر  گفت:  اســت، 
برای تغییر اساسی در حوزه  راهکارهای جدید 

پسماند هستیم.
به گزارش ســپهرغرب و به نقل از روابط عمومی 
شــورای اســامی شــهر همدان، کامران گردان در 
جلسه کمیسیون خدمات شهری شورا که در سازمان 
مدیریت پســماند شــهرداری با محوریــت گزارش 
عملکرد ســازمان مربوطــه برگزار شــد، اظهار کرد: 
براساس نتایج مطالعات صورت گرفته کمپوست کردن 
به عنــوان یکی از گزینه های مدیریتی اســت و نقش 
مهمــی در کاهش بار آلاینده هــا و نیز مصرف انرژی 

ناشی از سامانه مدیریت پسماند دارد.
رئیــس کمیســیون خدمات شــهری شــورای 
اســامی شــهر همدان در ادامه ضمــن قدردانی 
از حســین ســیبی رئیس سابق ســازمان مدیریت 
پسماند شــهرداری همدان، گفت: وضعیت مناسب 
بهداشــتی و تغییــر نــگاه عمومی نســبت به این 

قابل تحسین است. سازمان، 
گردان با بیان اینکه در دوره چهارم شورا نیز خط 
تولید کمپوست مورد توجه قرار گرفت که با پیشرفت 
95 درصــدی به ثمر نرســید، افــزود: درحال حاضر 
زباله های شــهری دفع می شوند که هم برای مردم و 
محیط زیســت مضر خواهند بود و هم هزینه های آن 

برای شهرداری مقرون به صرفه نیست.
وی همچنین با تأکید بــر اینکه اجرای طرح یک 
شــب در میان جمع آوری، حمل و دفن زباله موجب 
کاهش هزینه های مدیریت شــهری می شــود، گفت: 
این طرح در منطقه دو به صورت پایلوت اجرایی شــد 
که خروجی مناســبی دریافت نکردیــم؛ درحالی  که 

فرهنگ سازی این مهم قابل اهمیت است.
گردان از فعال شدن ایستگاه های بازیافت در سطح 
شــهر خبر داد و افزود: بهره گیری از این ظرفیت باید 

بیش از این ها در بین مردم نهادینه شود.
وی همچنیــن با اشــاره به شــیوع کرونا، گفت: 
افزایش زباله های عفونی مردم و محیط زیست را دچار 
آســیب  خواهد کرد که باید بیش ازپیش مورد توجه 

قرار گیرد.
رئیس کمیســیون خدمات شهری شــورا با بیان 
اینکه روزانه تقریباً متوسط تولید زباله در شهر همدان 
400 تنُ اســت، افزود: درحال حاضر با وجود بیماری 
کرونــا خطرات جانی برای پاک بانــان غیر قابل  انکار 

است که نباید از این مهم غافل شویم.
گردان بر بی خطر کــردن زباله های عفونی تأکید 
و اذعــان کرد: بایــد وضعیت جمــع آوری زباله های 
عفونی مطب پزشکان و آزمایشگاه ها که عدم رضایت 

شهروندان را به دنبال دارد، بهبود یابد.
تولید  بیان کــرد: طرح ســرمایه گذاری  گردان 
گازوئیل از شــیرابه های زباله در کمیسیون اقتصاد، 
سرمایه گذاری و گردشــگری شورا مطرح شده بود 
که در این حوزه ســازمان مدیریت پســماند اعام 
آمادگی کرده اســت؛ ازایــن رو امیدواریم این طرح 

هم به همت مدیران شــهری به سرانجام برسد.
وی با تأکید بر بازنگــری در جانمایی باکس های 
زباله به منظور کســب رضایتمندی بیشتر شهروندان، 
گفــت: طی یک بازدید میدانی از ســطح شــهر باید 
شــرایط جانمایی باکس های زبالــه به ویژه نقاطی که 
مورد انتقاد شهروندان قرار دارد، همراه با مستندسازی 

کامل، مورد بازنگری قرار گیرد.
رئیس کمیسیون خدمات شهری همچنین تأکید 
کرد: مزایده پیمانکار طرح جمع آوری پســماند سطح 
شهر پس از گذشت 9 ماه باید هرچه سریع تر تعیین 

تکلیف شود.
گــردان در ادامه با تأکید بــر اینکه باید فعالیت 
شــهرداری در عملیــات برف روبی جهادی باشــد، 
گفت: امســال با توجه به اینکه ســرعت گیر مازاد 
در سطح شــهر وجود دارد و ممکن است تیغه های 
خودروهــای برف روبــی را از بین ببــرد، باید این 
معابر پرُخطر شناســایی و نســبت به نصب سیلندر 
پاســتیکی در کنار سرعت گیرهای مورد نظر اقدام 

شود.
وی در زمینــه رعایــت دانه بندی ماســه و نمک 
به منظور حفظ محیط زیست و آسیب رسانی کمتر به 
معابر شــهری تذکر داد و ابراز امیدواری کرد: بارش 
باران و برف مناســبی را در سطح شهر همدان شاهد 
باشــیم که انتظار مــی رود مدیران شــهری غافلگیر 

نشوند.
رئیس کمیســیون نظارت، بازرســی و امور اداری 
شورای اسامی شهر همدان نیز گفت: قرارداد جدید 
پســماند تلفیقی از نرم افزار همراه و جمع آوری شیوه 

سنتی خواهد بود.
بــه گفته علی فتحی مکانیــزم اجرایی از مبدأ در 
حوزه پســماند وجود ندارد؛ ازاین رو طرح جمع آوری 

پسماند به شیوه منطقی و مناسب اجرایی نمی شود.
وی همچنیــن با بیان اینکه مباحث تشــویقی در 
حوزه ایســتگاه های بازیافت صحیح و منطقی نیست، 
پیشنهاد داد: ضمن بهره گیری از تجارب نرم افزارهای 
موفــق در حوزه های مختلف کشــور، انتظار می رود 
ضایعــات خانگــی از در منــازل مســکونی در قالب 
نرم افزار همراه جمع آوری شوند؛ در این صورت باعث 
صرفه جویی در هزینه ها، پوشش کمبود نیروی انسانی 

و همچنین کمک به محیط زیست خواهد بود.
فتحی معتقد اســت: باید در کنار پیمانکار سنتی 
جمع آوری پســماند، بهره گیری از فناوری روز مورد 

توجه ویژه قرار گیرد.
معاون خدمات شهری شــهرداری همدان نیز در 
این جلسه گفت: سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
ســاختار نظام مندی دارد که در سه سال اخیر به اوج 
خود رســیده و شایسته اســت از مدیران سابق این 

مجموعه قدردانی کنیم.
وحیــد علی ضمیر با بیان اینکه بیش از 90 درصد 
اقدامات ســازمان پســماند به صورت مکانیزه صورت 
می گیرد و عمر ناوگان این ســازمان زیر پنج ســال 
است، اظهار کرد: حدود دو هزار باکس زباله در سطح 
شــهر موجود داریم که حــدود 500 باکس دیگر هم 

مورد نیاز است.
علی ضمیر ادامه داد: اقدامــات اجرایی حدود 10 
باکس زیرسطحی زباله در منطقه یک به اتمام رسیده 

که ظرف دو ماه آینده عملیاتی می شود؛ البته بودجه 
مورد نظر برای گســترش این مهم در ســایر مناطق 
چهارگانه هم در بودجه امسال و سال آینده )1400-

1399( دیده شده است.
به گفتــه وی تجهیــز ماشــین آلات و خریداری 
خودروهای جدید در حوزه خدمات شــهری یکی از 
دغدغه های اساسی مدیریت شــهری است که هفته 
گذشــته در حوزه واردات ماشــین آلات نشســتی با 
معــاون وزیر صنعت، معدن و تجارت صورت پذیرفت 

که امیدواریم به سرانجام برسد.
معاون خدمات شــهری شهرداری همدان با توجه 
به اینکه ســایت زباله در استان همدان در دو بخش 
شمالی با محوریت شهر همدان و جنوبی با محوریت 
شــهر مایر فعال اســت، اظهار کرد: وضعیت ناحیه 
شــمالی به هیچ وجه قابل مقایســه با شرایط جنوبی 

استان نیست.
علی ضمیــر با اشــاره بــه اینکه اکثــر پروژه های 
ســازمان مدیریت پسماند شــهرداری فعال هستند، 
افزود: ســامان دهی و اصاح معابر، اجرای روشنایی، 
ایجاد پست برق، اجرای حوضچه های شیرابه به صورت 
تبخیری که بالای 70 درصد آن صورت گرفته، اجرای 
لندفیل )دفن مهندســی(، سامان دهی سکوی میانی 
و احــداث باســکول در لاین رفت وبرگشــت ازجمله 

پروژه های فعال و اثرگذار این سازمان است.
وی با بیان اینکه ســال گذشــته چهارونیم هکتار 
درخــت کاری در ســایت زبالــه صــورت گرفته که 
درختکاری پنج ونیم هکتار دیگر نیز آغاز شــده است، 
ادامه داد: دیوارکشــی دو کیلومتر سایت زباله انجام 

شده که دو کیلومتر نهایی هم درحال انجام است.
معاون خدمات شهری شهرداری همدان نیز اظهار 
کرد: مطالعات جامع پسماند در ناحیه شمالی و سایت 
دفن درحال انجام است؛ البته در کنار آن پژوهش های 

مورد نظر هم در دستور کار قرار دارد.
به گفته علی ضمیر تمامی اقدامات حوزه ســازمان 
مدیریت پسماند شــهرداری زیر نظر مشاور همراه با 
برنامه ریزی و زمان بندی مناسب صورت می گیرد که 

سلیقه ای و غیر کارشناسی نخواهد بود.
علی ضمیــر با اشــاره به اقدامــات برف روبی در 
حوزه خدمات شهری و پســماند و اینکه تجهیزات 
و ماشــین آلات برف روبی در شــهر تأمین و تدارک 
دیده شــده است، گفت: سال گذشته ماسه معمولی 
تهیه شده بود که امســال ماسه دوبارشو خریداری 
خواهد شــد؛ همچنین نمک دریایی در ســال های 
گذشــته خریداری می شــد که به دلیل بهره مندی 
از مزایــای بهتــر و تخریب کمتر در ســطح معابر، 
امســال 500 تنُ نمک کوهی خریداری شده است؛ 
البته نمک دریایی حذف نخواهد شــد تا زمانی که 
سوله ای در سکوی میانی برای دپوی ماسه و نمک 

ایجاد شود.
معاون خدمات شهری شورای اسامی شهر همدان 
همچنیــن با بیان اینکه حدود پنــج ماه دیگر فضای 
سایت نخاله ساختمانی پاســخگو نخواهد بود، اعام 
کرد: باید حدود 15 هکتار به این ســایت اضافه شود؛ 
البته برای تعیین تکلیف زمین های مقابل جاده رباط 
به منظور ایجاد ســایت 60 هکتاری نخاله با مجموعه 

مسکن و شهرسازی درحال رایزنی هستیم.


